
Č. 3 

Na zasedání zastupitelstva 
konaného dne 6. 6. 2007 
seznámil starosta obce pří-
tomné zastupitele se zně-
ním dopisu pana ing. Reg-
nera doručeného obci dne 
29. 5. 2007, ve kterém 
oznamuje zastupitelstvu 
odstoupení z funkce člena 
zastupitelstva a předsedy 
finančního výboru obce ke 
dni 31. 5. 2007 z osobních 
důvodů. V souladu se zně-
ním platných předpisů se 
v průběhu volebního obdo-
bí tímto uvolnil mandát a 
za ing. Regnera nastupuje 
náhradník z kandidátní 
listiny téže volební strany. 
Podle výsledkové listiny 
voleb do zastupitelstva 
obce Dolce je tímto ná-
hradníkem pan Ladislav 
Bořík čp. 18, který se stává 
členem zastupitelstva pří-
mo ze zákona. 
Vzhledem k odstoupení 
ing. Regnera doporučilo 
zastupitelstvo starostovi 
obce vyjádřit poděkování 
ing. Regnerovi za jeho 
dlouholetou práci pro obec 
formou děkovného dopisu 
a věcné pozornosti. 
Jelikož se uvolnil post 
předsedy finančního výbo-
ru, zastupitelstvo bylo nu-
ceno obsadit tuto zodpo-
vědnou funkci rovnocen-
nou náhradou. Bylo roz-

hodnuto, aby předsedou 
finančního výboru se stal 
pan ing. Vl. Major a před-
sedou kontrolního výboru 
pan Pavel Jeslínek. Každý 
z těchto výborů má tři čle-
ny (starosta a místostaros-
ta členy být nesmí), proto 
šestým členem byl zvolen 
z řad občanů pan Josef 
Macháček již v říjnu 2006, 
kdy se tyto výbory sestavo-
valy. 
V dalším jednání: 
• byly zakoupeny poháry 

a kopací míč pro pláno-
vané soutěže pořádané 
obcí 

• schváleno poskytnutí 
finančního příspěvku ve 
výši  Kč  1.500,-  na    
vydání         publikace 
„Putování za ochotníky 
na Přešticku“. 

• projednána změna pod-
p i s o v é h o  v z o r u 
v peněžních ústavech, 
podpisový          vzor 
ing. Regnera  bude zru-
šen a  nově bude tímto  
disponovat  paní Vašá-
ková, místostarostka 
obce 

• projednána cenová na-
bídka na opravu oploce-
ní          hřiště         v 
„B řezinkách“. Nabídnu-
tá cena činí 16.500,- Kč 
a byla akceptována. 

• ve věci opravy chodníku 

v horní části obce bylo 
doporučeno starostovi 
obce oslovit další dvě 
firmy a vyžádat jejich 
návrh na cenovou na-
bídku. 

Další   naléhavý  a  dosti  
závažný   problém  se  vy-
skytl  ze  skutečností,  
že      v roce 2008 – 2009  
bude  provedena  generál-
ní  oprava  silnice  II.  tří-
dy  Přeštice – Nepomuk. 
Po dohotovení  Správa 
silnic nikomu nedovolí 
zasahovat do komunikace. 
Pro nás to znamená při 
případném realizování 
obecního vodovodu podvr-
ty pod silnicí. Zastupitel-
stvo bude muset znovu 
toto přehodnotit a rozhod-
nout, zda udělat potřebné 
podvrty už nyní. 

starosta obce 
St.Ziegler 

Starosta občanům 

červenec 2007 
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• Dovolená 

• Život bez prodejny 

„Nultý 
ročník“  

TOUR  DE  
DOLCE 

Pozvánka 
25. srpna 2007 se usku-

teční Za Párníkem 
7. ročník soutěže 

v hasičském sportu 
„O pohár starosty 

obce“. 
Začátek ve 1400, zve vý-

bor hasičů. 
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v akci „Z“. Naši lidé si ji vlastníma 
rukama postavili bez nároku na 
mzdu a dnes ji vlastní zcela jiná 
organizace a ne obec, jak by bylo 
správné. Nyní se již nedozvíme, 
kdo odsouhlasil odprodej tehdejší 
Jednotě bez souhlasu našich obča-
nů. Ať to bylo jakkoliv, bylo to 
špatné rozhodnutí v neprospěch 
obce. 
V roce 1994, když byl zavřen hosti-
nec „U Valdeků“ nebyla to taková 
pohroma jako nyní. Ten, kdo ne-
mohl být bez točeného piva, došel 
si do Kucín a ostatní si koupili pivo 
lahvové. Přesto jsme to museli pře-
stát až do listopadu 1999, kdy byl 
nový hostinec otevřen. Doufám, že 
nebudeme čekat na znovuotevření 
prodejny tak dlouho, jako jsme 
čekali na otevření hospody.                             

Ma   

starost méně. Jak to dělají soukro-
mé prodejny v Přešticích, kde jsou 
vystaveny konkurenci mezi sebou a 
navíc dvěma supermarketům. 
Přesto prosperují, ale co je důležité 
mají stálý kádr prodavaček, který 
musí zaplatit tak, aby se tým ne-

rozpadl. Tady je 
ten hlavní rozdíl 
mezi soukromní-
kem a družstev-
ním pracovníkem. 
V dnešní době 
každý chodí do 
zaměstnání v prvé 
řadě pro peníze, 
ale peníze, které 
odpovídají vyko-
nané práci.  

     Je nás v obci ještě celá řada, 
kteří si pamatujeme počátky a prů-
běh   výstavby  této  prodejny 

Ano, jak dlouho ještě bude naše 
obec bez prodejny? Tato slova 
jsou velmi často vyslovována star-
šími občany naší obce, kteří roz-
hodnutím provozovatele uzavřít 
naší prodejnu trpí nejvíce. Napo-
sledy jsme nakupovali v naší pro-

dejně 25. dubna 2007 a od té doby 
jsme všichni odkázání na Přešti-
ce. Nedovedu pochopit, jak to 
Konzumní družstvo mohlo dopus-
tit. Byli jsme všichni s paní pro-
davačkou po celá léta spokojeni. 
Na velikost naší obce poměrně 
velký sortiment zboží, ochota pro-
dávající umocněna čistotou a po-
řádkem. Takto to museli vnímat i 
představitelé Konzumního druž-
stva, ale bohužel. Chybí jim vlast-
nost reálně posuzovat příčiny ná-
hlého odchodu zkušeného pracov-
níka a dopady jeho odchodu. Na 
ředitelství družstva takové pro-
blémy nehrozí, neboť tam jeden 
den kancelářská pracovnice ode-
jde do důchodu, nebo na mateř-
skou dovolenou a hned druhý den 
tam sedí ještě na teplé židli jiná 
pracovnice. Na prodejnu sehnat 
prodavačku je pro družstvo asi 
úkol nad jejich síly, ale spíš si 
myslím, že je to tak netrápí, pro-
dejnu zavřou a hned mají o jednu 

Naši jubilanti 
V září oslaví 50 let 
společného života 

 

manželé 
Marie a Josef Macháčkovi, 

čp.95. 

Dětské odpoledne 
účast byla vcelku 
ucházející. Tradič-
ně pro ně byly při-
praveny sportovní 
soutěže a letos nově 
m a l í ř s k o -
keramické stanoviš-
tě. Děti si vyzkouše-
ly práci s hlínou, 
malování květináč-
ků a další techniky. 
Odměnou jim byl 
nejen vytvořený 
výrobek, ale i slad-

ká odměna. K tomu jim vyhrávala 
reprodukovaná hudba. Ani počasí 
nezklamalo a bylo dětskému dni 
nakloněno. Tvořivěsportovní odpo-
ledne bylo završeno opékáním vuř-
tů. 

Jitka Vašáková 

Jako každý rok bylo pro děti uspo-
řádáno k jejich svátku dětské odpo-
ledne. Termín konání byl stanoven 
na sobotu 2. června 2007 od 15.00 h 
na hřišti "Za Párníkem". I když 
místních dětí v obci není mnoho, 

♦ Co srpen nedá do klasu, to 
červenec nažene v času. 

♦ Svatý Prokop hřiba nakop. 
♦ Červenec horký pěkné jsou 

vdolky. 
♦ Je – li teplý svatý Jakub, stu-

dené jsou Vánoce. 
♦ Přinese – li déšť svatá Hele-

na, bývá otava dlouho zelená. 

Pranostiky 

ké popsal úlohu jednotlivých divizí, 
které se podílely na osvobození zá-
padních Čech. Prostě bylo to velmi 
zajímavé vyprávění, které poslou-
chalo napjatě několik desítek lidi-
ček, jak místních tak i přespolních. 
Na závěr se děti, ale i dospělí svezli 
v krásně naleštěných džípech. 
Opravdu to byl pro všechny zúčast-
něné nevšední zážitek. 

Petra Nová  

Američané v Radkovicích? To není 
vtip, ale fakt. I když to má opravdu 
háček. Pravé Američany zastupova-
li členové historického vojenského 
klubu z Plzně. V 15 hodin to začalo. 
Pan starosta Kasl v krátkosti před-
stavil osádku džípů. Poté předal 
slovo veliteli, ten se rozpovídal o 
technické vybavenosti vojenských 
vozidel a o zbraních používaných 
spojenci ve druhé světové válce. Ta-

Pondělí 7.5.2007 
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Historie západních Čech v datech 
německého obyvatelstva. 
1.června 1953—masová protiko-
munistická demonstrace v Plzni 
(vyvolaná měnovou reformou), prv-
ní tohoto druhu ve východní Evro-
pě. 
1964—ukončení těžby uranu. 
19.11.1989—herci západočes-
kých divadel se připojují ke stávce 
pražských divadel – první impuls 
listopadové revoluce v regionu. 
21.11.1989—plzeňští vysokoško-
láci vstupují do celostátní student-
ské stávky, začínají demonstrace 
občanů západočeských měst, vrcho-
lící generální stávkou. 
Listopad 1990—první demo-
kratické komunální volby. 

MA 

(zastřeleno i pět dětí) 
1929—vrchol meziválečné výroby 
Škodovky, zaměstnávající tehdy 
22000 dělníků. 
1936 – 1938—budování tří linií 
č s  b e t o n o v ý c h  o p e v ně n í 
(Karlovarsko, podél Mže a Střely). 
1. – 10.10.1938—vytýčení nové 
pomnichovské hranice republiky a 
později protektorátu. 
Leden – duben 1942—v Plzni se 
ukrývají n ěkteří čs parašutisté (mezi 
nimi Gabčík, Kubiš, Opálka). 
5.května 1945—živelné protina-
cistické povstání v Plzni. 
6.května 1945—osvobození větši-
ny západních Čech jednotkami 
3.americké brigády G.Pattona. 

1945 – 47—odsun většiny 

1867 – 1908—zámek Lužany za 
mecenáše Josefa Hlávky střediskem 
českého kulturního života. 
1869—Emil Škoda odkoupil Vald-
štejnovu strojírnu, kde byl ředite-
lem. 
 -vznik druhého plzeňského 
pivovaru Gambrinus. 
1878—dokončení zemské věznice 
v Plzni na Borech (největší 
v Rakousku-Uhersku) 
1902—v Plzni je otevřeno nové 
divadlo a muzeum. 
1910—dokončení železniční pošu-
mavské magistrály Horažďovice, 
Domažlice, Planá. 
21.6.1918—střelba rakouských 
vojáků do demonstrantů v Plzni. 

V měsících dubnu a květnu byla 
naše obec bez možnosti informovat 
naše občany o potřebných záleži-
tostech, neboť rozhlasová ústředna 
na OÚ vypověděla službu. Je nad 
lidské síly sehnat někoho, kdo by 
tento již vysloužilý typ ústředny 
opravil. OÚ to nenechal náhodě a 
sháněl odborníka. Povedlo se. Fir-
ma Václav Škroud z Plzně se ozva-
la a slíbila opravu za podmínek, 
kdy se pro pracovníka do Plzně 
dojede a znovu odveze. 12.dubna 
2007 naše paní účetní tuto žádost 
splnila a svým autem pro pracovní-
ka dojela a odvezla ho včetně části 
koncových zesilovačů, které potře-
boval na opravu. Domluvený ter-
mín dokončení opravy byl 2.květen 
2007. Na domluvený termín však 
nereagoval, telefony byly hluché. 
Vzhledem k naléhavosti a potřebě 
mít rozhlas v provozu, se povedlo 
přes internet sehnat firmu Josefa 
Šulce z Prahy, který přes telefon a 

zapůsobily na rozhodčího, jak před-
vídala naše kapitánka a vyplatilo se. 
Celý zápas se odvíjel v přátelské 
atmosféře. I o legraci nebyla nouze. 
Ženy samozřejmě a tradičně vyhrá-
ly, jak jinak. Hv ězdou zápasu, byl 
leč neoficiálně zvolen Pepa Hika, 
neb měl nejkrásnější noční úbor. 
Takže pánové, trénujte a příští rok 
vás opět porazíme a super převlek 
vymyslíme. Závěrem chci poděko-
vat všem účastníkům zápasu za spo-
luutvoření této akce.                           

Petra Nová 

Ano, i tato akce se uskutečnila 
v naší obci. O pouťové neděli 
17.6.2007 to vypuklo.Ženy se 
sešly už v 15.hod na OÚ,aby se 
ustrojily do slušivých leč tro-
c h u  o p r a n ý c h  d r e -
sů.Vyzbrojeni zdravotnicí a 
dobrou náladou, poklusem 
hurá na hřiště. Netrpělivě če-
káme na soupeře. Zpoza buň-

ky se vynořili a šokovali! Ustrojeni 
do dámských nočních košilek. Drob-
nými dárky a ženským šarmem jsme 

nenašly cestu na naše hřiště, přesto-
že se mnohokrát nechaly slyšet, jak 
jsou vždy na Dolcích spokojeny. Ani 
v letošním roce by nemohli mluvit 
jinak. Naši hasiči, jsou – li pověřeni 
pořádáním nějaké akce, dokáží se 
vždy dobře připravit. Tato zodpo-
vědnost se u nás traduje již mnoho 
let. V letošním roce byli zvlášť 
dobře připraveni, neboť ve svých 
řadách našli obsluhu nejen 

(Pokračování na stránce 4) 

Bylo to 5.května, kdy naši hasiči po-
řádali okrskové cvičení v požárním 
sportu. Do našeho okrsku patří hasiči 
z Újezda, Horšic, Týništé, Skašova, 
Malince, Kbela, Vlčí a Dolců. Ne 
v každé obci jsou však prioritní orga-
nizací hasiči, jak je tomu u nás. Přes-
tože bylo pozváno mimo náš okrsek 
několik hasičských sborů, ten den za 
Párník přijeli jen hasiči ze Kbela, 
Malince a naše narychlo sestavená 
dvě družstva. Škoda, že jiné sbory 

Za Párníkem hučely stříkačky 

Věřte – 
nevěřte 

Pouťové derby - sranda mač! 

rozhlasové ústředny provedl Láďa 
Bořík se svým spolupracovníkem, i 
těm patří poděkování. Onen plzeň-
ský podnikatel má stejný rest na 
OÚ ve Skašově, které rovněž takto 
napálil. 

MA 

oznámení typu ústředny koncové 
zesilovače během 10dnů připravil a 
paní účetní pro ně do Prahy svým 
autem dojela. Tato varianta dopra-
vy byla nejschůdnější, proto patří 
paní účetní upřímné poděkování. 
Konečnou montáž a zprovoznění 
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Škodovce je hlavní směnou noční, 
ranní směna pracuje na minimum. I 
česká televize omezila vysílání první-
ho programu, vysílal až od 2030 a 
druhý program nevysílal vůbec. Od 
1.dubna vyhlásila naše vláda zavede-
ní letního a zimního času. Byly ome-
zeny příděly uhlí, naši občané chodili 
do lesa jako před 50 lety. Horší to 
však bylo s odvozem dřeva, neboť 
byl zákaz používat traktory z JZD 
pro soukromníky. Jen členové druž-
stva měli nárok na 5 hodin za rok 
využívat traktory JZD. Za čátkem 
dubna napadlo mnoho sněhu, který 

Píše se první leden 1979, venku duje 
silný vítr a vydatně sněźí. Teplota je 
hluboko pod bodem mrazu. Ještě 
silvestrovský den byl zcela bez sněhu, 
foukal vítr a vytrvale pršelo. Na Nový 
rok celá krajina ležela pod sněhem, 
stromy Jindřína byly zatěžkány sil-
nou vrstvou zmrzlého sněhu. Rozhlas 
hlásil o sněhových kalamitách v celé 
Evropě. V Moskvě popraskaly teplo-
měry při teplotě –45°C. U nás byly 
mrazy –20°C celý týden. 8.ledna děti 
nastoupily na energetické prázdniny, 
které trvaly až do 29.ledna. Byla 
ochromena i práce v továrnách. Ve 

v kiosku, ale i v udírně. Takže větší 
účast družstev by je určitě nezasko-
čila. 
Zúčastnil jsem se této soutěže, seděl 
jsem se dvěma svými vrstevníky u 
pohárů v blízkosti startovací základ-
ny. Bedlivě jsme všichni tři sledovali 
chod a hlavně výkon jednotlivých 
stříkaček. Hasiči z Malince, kteří 
soutěž s velkým časovým náskokem 
vyhráli, vlastní ten samý stroj PS 12 
jako ostatní soutěžící, ale mají ho 
upravený. Tato úprava zvyšuje vý-
kon a rychlost v dodávce vody do 
obou proudů. Stojí za přemýšlení, 

(Pokračování ze stránky 3) zda investice, která by se do úpravy 
naší stříkačky vložila, by byla správ-
ným vkladem. Chlapci z Malince hasi-
činou momentálně žijí (což u nás říci 
nemůžeme), jezdí ze soutěže na soutěž 
a baví je to, neboť svým přístupem, 
snahou a kvalitním strojem vždy ob-
sazují při soutěžích přední místa. 
Možná, že až tato generace odroste, 
bude tomu jako u nás. Je třeba mít na 
zřeteli hlavní poslání hasičů, proč byli 
v roce 1923 nejen u nás založeni – tj. 
v prvé řadě chránit majetek svých 
spoluobčanů a celé obce. Přesto si 
myslím, že na toto téma bude ve výbo-
ru hasičů nejedenkrát hovořeno.                                   

Z časů minulých 
… rok 1979 

napáchal v lesích velké škody. Byl 
odbourán přímý spoj dělnického 
autobusu Březí-Plzeň, který jezdil 17 
let. 18.listopadu napadlo velké množ-
ství mokrého těžkého sněhu, silnice 
brázdily posypové vozy a kolem cha-
lup se prohrabávaly jen nejdůležitěj-
ší cestičky. Začátkem prosince bylo 
krásné           počasí    s        teplotami 
+15 – 19°C. 19.prosince napadlo 
hodně sněhu, který vydržel pouze 
dva dny. Vánoce tento rok byly opět 
na blátě. Stojí za zmínku, že občané 
v celé republice začali „bláznit“, vy-
bírali své úspory a kupovali někdy 
potřebné, ale hlavně nepotřebné vě-
ci.                           

MA  

lím, že představitelé naší obce roz-
hodli správně a ti občané, které to 
ruší, si musí zvyknout. Dolce byly 
v historii odstrkovány a opomíjeny, 
proč tedy, když jsme dnes samostat-
ným správním celkem, nemůžeme 
mít něco, k čemuž ostatní obce ještě 
nedospěly. Tak tomu bylo před časem 
i se získáním praporu a znaku naší 
obce. Čas všechno zahojí a kdyby to 
pak najednou nebylo, začalo by to 
scházet. Vážení občané, naše stížnosti 
a nespokojenost by se měla nést úplně 
jiným směrem. Co nás ruší a trápí je 
stále se zvyšující provoz na státní 
silnici Přeštice-Nepomuk. Nový zá-
kon o pozemních komunikacích, kte-
rý vyšel 1.7.2006, jakoby všem řidi-
čům přímo nařizoval, aby se přes 
obec jezdilo neomezeně, poloha naší 

Každá nově zavedená věc přináší 
sebou klady, ale i negativa. To je sta-
rá pravda, ale nedivme se, dnes kaž-
dý člověk – občan má plné právo 
vznést na příslušných zainteresova-
ných místech svoje připomínky, ale i 
vyjádřit nesouhlas. Od měsíce dubna 
máme na střeše OÚ nainstalované 
víceúčelové zařízení, které v podobě 
věžních hodin odbíjí přesný čas roz-
dělený po čtvrthodinách. Připomí-
nám slovo přesný čas, neboť je to čas 
elektronický. Dále toto zařízení 3x 
denně zvoní, ráno, v poledne a večer 
dle časového nastavení. Ještě je mož-
no přepnout na sirénu v případě po-
žáru a i na zvon zvaný umíráček, 
který nám oznamuje, že někdo 
z našich spoluobčanů odešel na věč-
nost. Pro tuto víceúčelovost si mys-

Co nás trápí 
obce k tomu motoristy přímo vybízí. 
Od doby, kdy bylo na dálnicích zave-
deno mýtné, se stav ještě zhoršil. 
Kamiony hledají cestu na silnicích 
první a druhé třídy, kde se mýtné 
neplatí. To je stav, o kterém nikdo 
na silniční policii, ale ani na odboru 
dopravy krajského úřadu neví. Pří-
slušníky policie tady ani nevidíme, 
když náhodou přijedou (tak dvakrát 
do roka), postaví se tak šikovně, že 
jsou vidět z újezdského vršku. Hned 
se jezdí předpisově. Tento stav by-
chom neměli nechat bez povšimnutí, 
Byl bych rád, aby prostřednictvím 
našeho obecního úřadu o této věci 
věděli všude tam, kde za bezpečnost 
silničního provozu zodpovídají. Snad 
by bylo možné požadovat snížení 
rychlosti, neboť auto, které pojede 
rychlostí do 50km/hod, jede daleko 
tišeji, než auto řítící se stovkou. Je to 
velký problém naší obce, a proto se 
musíme všemi možnými prostředky 
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Druhou květnou neděli na kolech jsme vyjeli. 
Počasí nám pěkně přálo, slunce nás krásně hřálo. 
V devět hodin před úřadem stojí kola jedním řadem. 
Ještě je třeba památné foto, 
a starosta zavelí „jde se na to“. 
 
Jedem zadem, kolem Svaté Anny do Příchovic zahnem. 
Sil máme ještě dost, vždyť jedem pro radost. 
A v Nezdicích se to stalo, 
my odbočili vpravo, 
co se stalo nevíme, 
náhle Nových ztrácíme, 
telefonem voláme, 
zda se ještě shledáme. 
 
Na Švihově v chládku, dáváme si limonádku, 
pak dorazíme k řece, tu přebrodíme lehce. 
Na Kokšínském hrádku, 
vypráví nám Standa pohádku, 
že ten kopec před námi není až tak neznámý. 
 
Šlapem, šlapem co to dá, 
rovina je věc vzdálená. 
V Borovech v hostinci, 
nadopujem se všici. 
V Radkovicích na hřišti odpočíváme 
a na fotbal se díváme. 
 
Stando, Stando, Ty jsi drak, 
jezdíš rychleji než vlak. 
Děkujem Ti velice 
za „nultý ro čník“  TOUR DE DOLCE.        Petra Nová 
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Naše obecní kroniky 

Příloha 

a leden 1936 a to byl jeho poslední 
zápis v nové knize kroniky. Z jakých 
důvodů tuto práci ukončil, vysvětlit 
nemohu a dnes již není pamětníka. 
Pak se ujal psaní kroniky pan Václav 
Stuchl čp.17, který ji psal do konce 
roku 1939. To byl poslední zápis na-
šich kronikářů v druhé knize. Od 
roku 1940 zapisoval stroze na papír 
události v obci pan Matěj Benedikt, 
který takto činil až do roku 1973. 
V roce 1990, kdy se naše obec osamo-
statnila, byl zastupitelstvem obce 
jmenován kronikářem Josef Machá-
ček, který dopsal kroniku od roku 
1940 až 1973. V této práci pokračuje 
od roku 1979 až do dnešních dnů. 
Škoda, že se v té době nepodařilo 
sehnat žádné podklady z let 1974 až 
1978. 

MA 

ra čp.31. První kronikář Václav 
Brada čp.25 po úvodním zápisu 
zeměpisného a historického obrazu 
obce se vrátil ve svých zápisech do 
roku 1914, kdy vypukla první svě-
tová válka. Tento kronikář popsal 
celou první knihu kroniky až do 
konce roku 1933. Ve psaní do nové 
knihy započal po dvouleté přestáv-
ce. Tuto přestávku zdůvodňuje 
takto: „Po čínaje psáti do této nové 
knihy po dvouleté pauze zaviněné 
nedostatkem peněz k zakoupení 
nové pamětní knihy, ježto naše 
obec zatížena dluhem obnosu 
téměř 73000,-Kč a nepostačila hra-
dit úroky, které byly vyšší než pří-
jem z daní, které se opožďovaly.“ 
Pan Brada dopsal roky 1934, 1935 

Samostatná Československá repub-
lika uložila v roce 1920 zákonem 
č.80/1920Sb. vést obecní pamětní 
knihu v každé politické obci 
v Čechách, na Moravě a ve Slezsku. 
Tento zákon o obecních pamětních 
knihách je platný dodnes. Jako účel 
psaní kronik bylo uvedeno uchová-
ní místních dějin pro poučení bu-
doucích. Bylo doporučeno, aby kro-
nikář (letopisec) do nově založené 
kroniky zpracoval a zapsal země-
pisný a historický obraz obce a te-
prve potom aby zapisoval v časové 
posloupnosti události v obci. I 
v naší malé a chudé obci byl tento 
zákon respektován. Pamětní kniha 
obce Dolce byla založena v roce 
1921 za starostování Josefa Ziegle-
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Historie dávno minulá—rok 1914 
zločinců. V naší obci bylo spácháno 
množství nočních krádeží, aniž byli 
viníci dopadeni. Kronikář na straně 
16 obecní kroniky píše: „Paní Anně 
Vokáčové čp.27 sebral někdo 
prádlo prostřené k bílení na zahra-
dě, prasátko a slepice byly ukrade-
ny v čp.24 u Terezie Vladařové, 
slepice u Václava Veselého v čp.29. 
V domku vdovy Barbory Stuchlové 
čp.17 probouráno zadní okno až do 
kuchyně a odtud odcizeny věci, kte-
ré se zloději hodily. U Františka 
Bultase čp.5 ze sroubku bylo odci-
zeno obilí. Ani nájemce dvora, Žid 
Tieben nebyl ušetřen, zlodějům za 
oběť padl vepř, prasnice, naložené 
maso, mouka a mnoho drůbeže.“ 
Zvěsti o válce – hlavně v letech 
1917 – 18 přijímali naši občané na-
pjatě a toužebně. Byly to zprávy 
z novin, které v naší obci dva až tŕi 
sousedé odebírali. Byla to Nová 
doba a Český deník. Pivo v naší 
obci bylo s malými přestávkami po 
celou válku ve špatné kvalitě, neboť 
pivovary dostávaly malé příděly 
ječmene. Hůře na tom byli naši ku-
řáci, jelikož v té době neznal nikdo 
rostlinu tabáku, proto ti nejv ětší 
kuřáci kouřili bramborovou nať. 
Zpráva o konci války a začátek naší 
samostatnosti 28.října 1918 byla 
zprvu u nás považována za národní 
p o h á d k u .                                                  

dé obyvatelstvo, které nemělo žád-
ných zásob, ani hotových peněz a 
živitelé byli povoláni na vojnu, bylo 
na tom nejhůře. K uspokojení těch-
to chudých ustanovila rakouská 
vláda peněžité podpory na všechny 
osoby a nezletilé děti, jejichž živitel 
byl povolán do války. Pak přišly 
takzvané rekvizice, protože sedláci 
nechtěli prodávat zemědělské vý-
robky ani za peníze. Obilí schováva-
li, brambory zakopávali do země, 
ale rekviziční komisaři si počínali 
přísné a bezohledně. Dolce i její 
obyvatelé byli chudí, protože většina 
půdy patřila velkostatku. Přesto 
všichni museli odevzdávat obilí, se-
no, slámu a brambory. Tyto plodiny 
se sbíraly i po deseti kilech podle 
majetnosti. Rekvizice dobytka při-
šla později a postihla ty nejchudší. 
Rekvizice byla stanovena na jeden 
ha půdy, jeden kus tažného dobyt-
ka, proto kdo neměl tuto výměru a 
vlastnil dvě krávy, musil jednu ode-
vzdat a spřáhat se sousedem, aby 
mohl své políčko obdělat. Naši obča-
né během tohoto válečného času 
otupěli a jen toužebně čekali na ko-
nec války. V roce 1917 po celé naší 
zemi byly odebrány z kostelů a kap-
liček zvony pro válečné účely. I náš 
zvon byl odebrán a obec za něj ob-
držela 60,-Kč náhrady. Hladová 
tato doba zplodila mnoho zlodějů a 

Jak již bylo v mnoha článcích naše-
ho Občasníku napsáno, začala se u 
nás kronika psát v roce 1921. Kro-
nikář se však vrátil do roku 1914 a 
začal psát těmito slovy: „Chci-li 
psát své paměti od doby převratu 
naší vlasti, musím také nastíniti 
události v době válečné. Nejsa scho-
pen ke službě vojenské, zústaven 
nepovšimnut ode dne vypuknutí 
války světově, přesto jsem se musel 
stavěti 4x před odvodní vojenskou 
komisi v Přešticích. Vždy však 
uznán neschopným pro svou nedo-
slýchavost a krátkozrakost od své 
mladosti. Takto upoután ku své ro-
dině a své obci dovolím si vésti 
v této knize svoje paměti.“ 
Slavná jindy pouť Svatoanenská 
v Újezdě 26.července přinesla velice 
smutné dozvuky. Hlučné muziky 
v tento den odbývané byly odřeknu-
ty. Veselá nálada ustoupila stísně-
nosti, strachu a obavám. Druhý den, 
to bylo pondělí, se po silnici do Přeš-
tic trousily davy našich občanů smě-
rem k železniční stanici. Matky a 
otcové doprovázeli své syny, ženy se 
staršími dítkami doprovázeli své 
muže – živitele. Byly žně, obilí na 
polích bylo zralé, ale nebylo pracov-
níků, kteří by ho sklidili. Lidé šma-
hem kupovali do zásoby sůl, mouku 
na celé pytle, neboť rázem se ceny 
potravin začaly zvedat. Ovšem chu-
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Červnové radovánky 
Každoročně navštěvujeme plavecký 
bazén v Klatovech, kde se, za pomo-
ci plavčíků, učíme překonávat 
strach z vody. Tentokrát se na vodní 
dovádění budeme těšit 19. 6. a  26. 6. 
2007. Konec června provází jedna 
důležitá událost a to rozloučení 
s předškoláky. Začneme výpravou 
do „ Pohádkového lesa“, kde bude-
me plnit úkoly pohádkových postav, 
které v lese potkáme. Odpoledne se 
sejdeme s rodiči na školní zahradě a 
rozloučíme se s předškoláky. Nebu-
de chybět táborák s opékáním vuř-
tů, přípitek a Svatojánská noc pro 
odvážné předškoláky. Tato poslední 
akce je naplánována na 20. 6. 2007. 
Na závěr bychom chtěly poděkovat 
všem rodičům za spolupráci po celý 
školní rok, popřát všem čtenářům  
Občasníku příjemné prožití sluneč-
ních dnů a těm našim předškoláč-
kům úspěšný vstup do další etapy 
jejich života. 

Učitelky Dana a Jarka 

 Červnové období radovánek jsme 
zahájili oslavou Mezinárodního dne 
dětí. Pátek 1. 6. 2007 byl dnem plný 
soutěžních disciplín. Děti skákaly 
v pytlích, házely míčem na cíl, pře-
nášely ping-pong míčky na lžíci, 
navlékaly korálky, skládaly obráz-
ky a závodily v chůzi na chůdič-
kách. Vyvrcholením této oslavy 
bylo opékání vuřtů a přípitek dět-
ským šampaňským. 
Ve středu 6. 6. 2007 jsme navštívili 
Základní  umě l eckou školu 
v Přešticích, kde se děti seznámily 
s hudebními nástroji a hrou na ně. 
Určitě si děti domů odnesly mnoho 
zajímavého z oblasti hudby. 
A co nás další červnové dny čeká? 
Pro předškoláky je připraven akli-
matizační pobyt v 1. třídě a to 
v týdnu od 11. 6. do 15. 6. 2007. 
Během týdne se děti blíže seznámí 
s prací ve škole.  
Ve středu 13. 6. 2007 se vypravíme 
za kamarády v MŠ Příchovice a 
společně půjdeme hledat poklad. 

Bezpečná jízda 
Střípky z horšické školy 

dým rokem je stále náročnější. Celá 
soutěž je rozdělena do čtyř disciplín. 
Jízda na dopravním hřišti podle 
daných pravidel silničního provozu, 
dále jízda zručnosti, která byla ob-

zvláště letos velmi obtíž-
ná. Třetí disciplína je 
zdravověda a poslední 
jsou testy a pravidla sil-
ničního provozu. Letos 
byli do této soutěže vy-
bráni Leni čka Vránko-
vá, Míša Menšíková, Ve-
noušek Klasna a Máťa 
Bárta. Všichni čtyři se 
opravdu poctivě připra-
vovali a proto dosáhli 
tak pěkného umístění. Je 

vidět, že i na tak malé škole jsou 
děti, které dosahují krásných vý-
sledků a vzorně reprezentují svoji 
školu. 

 Již 4 roky se naši žáci zúčastňují 
okresního kola soutěže Besip, která 
se pravidelně koná v Blovicích. 
Úspěchy našich pátých ročníků jsou 
velmi pěkné. Letos bylo do této sou-

těže přihlášeno 11 družstev z okresu 
Plzeň-jih a naši žáci se umístili na 
krásném 6. místě. Příprava na tuto 
soutěž není vůbec jednoduchá a kaž-

V sobotu 2. června jsme společně s 
panem Kaslem vyrazili autem do 
neznáma. Jeli jsme do Březiny u 
Rokycan, kde se uskutečnilo Okresní 
kolo  Zlaté srnčí trofeje. Celou akci 
zahájili truba či, kteří celou soutěž 
organizovali. Nejdříve jsme vyplňo-
vali testy. Ty pro nás byly hračkou. 
Potom jsme pokračovali v určování 
rostlin,stromů a zvířat na stezce, 
která byla pro nás připravena. V 
závěru jsme stříleli na divočáka a 
zde se hodnotil nejlepší počet zása-
hů. Po střelbě následoval myslivecký 
oběd, který chutnal výborně. Na 
jídelníčku byl srnčí guláš. Mimo jiné 
zde byla připravena výstava ptáků, 
cvičení psi a ukázka čtyřkolek. Od-
poledne v 1500 proběhlo vyhodnocení 
celé soutěže. Celý ceremoniál zakon-
čilo opět troubení. Zhodnoceny byl 
okres Plzeň-sever, okres Plzeň-jih a 
okres Rokycany. My jsme reprezen-
tovali Plzeň-jih a umístili jsme se 
takto: 2. místo- Lenka Vránková, 3. 
místo-Helena Sedláková, 5. místo-
Michaela Menšíková, 7. místo-Lucie 
Staňková, 8. místo-Hana Weitzová, 
9. místo-Adéla Černá, 10. místo- 
Zdena Šlehoferová, a 11. místo- 
Lukáš Hora.             

Za soutěžící Michaela Menšíková a Lenka Vránková       

Zlatá srnčí 
trofej  

Dnem 30. června 2007 ukončí pracov-
ní   poměr   na   naší   škole    školnice 
p. Pavlína Ptáčková. Na škole praco-
vala téměř deset let, nejprve jako 
školnice MŠ, později pak jako školni-
ce pro celou budovu školy. Za její 
dlouholetou poctivou práci, která 
mnohdy přesáhla rámec jejích pra-
covních povinností, jí děkujeme a 
přejeme jí šťastné vykročení do nové-
ho zaměstnání. Poděkování patří též 
jejímu manželovi, p. Vlastimilu Ptáč-
kovi, který se svědomitě staral o seká-
ní školní zahrady a vždy ochotně pro-
vedl drobné řemeslnické opravy 
v budově. 

Kolektiv všech zaměstnanců ZŠ a MŠ 

Poděkování  
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Ve středu 4. 4. 2007 se všichni žáci 
a pracovníci školy zúčastnili škole-
ní první pomoci. Za tímto účelem 
nás navštívila p. H. Bártová a p. L. 
Kliková , které pracují jako zdra-
votní sestry u Záchranné služby ve 
Vlčicích.  Přednáška začala zhléd-
nutím filmu o pomoci lidem v nou-
zi, o tom, jak mnozí kolem nás jsou 
neinformovaní, nevědí jak zasáh-

I my umíme pomoci 

ně mohou hrát a na řešení modelo-
vých situací si ověřili, zda zvládnou 
cestu do školy a zpět domů, zda při 
cestě autem jsou řádně a správně 
připoutáni a kdo všechno může být 
účastníkem silničního provozu. Za 
úspěšné splnění všech úkolů získal 
každý žák reflexní doplněk – sovič-
ku s nápisem BESIP. 

 Pavla Nohavcová 
třídní učitelka 1. roč. 

Téměř po celý školní rok se žáci 1. 
ročníku seznamovali s pravidly 
silničního provozu. Při výuce nám 
velmi pomohl pracovní sešit Do-
pravní výchova pro 1. a 2. roč-
ník,vydaný Ministerstvem dopra-
vy. Žáci se  přiměřeně svému po-
stupně seznamovali se správným 
přecházením vozovky na venkově i 
ve městě, s chůzí na chodníku a na 
silnici, byli poučeni, kde si bezpeč-

Dopravní výchova v 
1. ročníku 

nout při úrazu, či  
autonehodě. Jako 
hlavní pomůcku si 
zdr. sestry přinesly 
tzv. Andulu, která 
sloužila k demonstraci 
umělého dýchání, ma-
sáže srdce a různých 
poranění těla. První 
bod přednášky se tý-
kal tzv. resuscitace, 
dále se hovořilo o prv-
ní pomoci při  povr-
chovém, ale i vnitřním  

krvácení, o  zástavě srdce, další infor-
mace jsme získali o 
ošetření zlomenin. 
Děti se výborně zapo-
jily i do diskuse, kte-
rou si vlastně vedly 
samy. Každý z žáků si 
mohl vyzkoušet na 
Andule dýchání z úst 
do úst a masáž srdce. 
Někdo to vyzkoušel i 
2x a věřte, že to není 
věc vůbec jednodu-
chá, rozdýchat člově-
ka. Přednáška, či spí-
še poutavé vyprávění, 
kterému všichni vý-
borně porozumněli, 
bylo pro nás velice 
přínosné, a proto vel-
ký dík patří oběma 
zdr. sestrám, které ve svém volnu 
dokáží věnovat svůj čas tak dobré 
věci i mimo rámec své pracovní doby. 
Děkujeme.                Mgr. Jana Tolarová 

Na druhou jarní družinovou vý-
pravu jsme se se školní družinou 
vydali na Henigarov. Abychom si 
cestu lesem zpestřili, uskutečnili 
jsme několik p řevážně sportovních 
soutěží. Například hod na cíl, pře-
skočit překážku, přinést na určené 
místo co nejvíce šišek, doskákat do 
cíle po jedné noze atd. Všechny 
soutěže jsme pečlivě bodovali, aby-
chom mohli určit vít ěze. Nejlepší 

byl Martin 
Kepka, na dru-
hém místě Do-
minik Jeníček, 
třetí místo zís-
kala Evička 
Záveská a čtvr-
tá skončila 
Verča Kepko-
vá. Na Heniga-
ru jsme se po-
rozhlédli po 
okolí a pouká-
zali jsme na 
n e j z n á mě j š í 
místa - Hájov-
na Loupensko, 
Vit ůň, Skála, 
Horšice. Ces-
tou zpět jsme 

se na pěkném stinném místě nasva-
čili, na padlém stromu jsme se po-
sadili a zazpívali si několik písni-
ček . 

Soutěžení 
v lese  
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Dne 31. května 2007 v osm hodin 
ráno jsme nastoupili do autobusu, 
který nás odvezl na Antýgl. Tam 
jsme vystoupili a vydali se po nauč-
né stezce Povydř í  směrem 
k Turnerov ě chatě. Po cestě pano-
vala dobrá nálada, sledovali jsme 
bublající řeku, která svou silou 
omývala obrovské balvany i úplně 
malé oblázky. Všimli jsme si také 
nahnědlé barvy vody, jejíž původ je 
z horských močálů a rašelinišť. Na 
Turnerově chatě si všichni zakoupi-

svými blonďatými vlásky, druhé 
místo obsadila výřečná Míša Menší-
ková, třetí skončila Evička Záveská 
a čtvrtá Veronika Kepková. Chlapci 
dívkám poblahopřáli, na hlavu jim 
posadili vlastnoručně vyrobené ko-
runky a předali sladkou odměnu. 

Letošní soutěže MISS ŠD se zúčast-
nilo deset soutěžících dívek. Dívky 
soutěžily ve čtyřech discipli-
nách:1 .představení  2 . tanec 
3.rozhovor 4.volná disciplina. Po-
rotu ve složení Martin Kepka, Pája 
Paluch a Honzík Bláha nejvíce 
okouzlila Zdenička Šlehoferová se 

MISS ŠD—2007 

Výprava na zříceninu hradu Skála 
Zřícenina hradu Skála je nejoblíbe-
nějším místem našich družinových 
výprav. Ihned po obědě jsme si do-
plnili pití do lahví, sbalili pot řebné 
věci do batohů a vydali jsme se smě-
rem k Vit ůni. Počasí nám přálo. 
Svítilo slunce, ale přesto nebylo 
horko a tak kopec nahoru k lesu 

jsme snadno vyšlápli. Cestu větši-
nou děti znaly, a odbočka ke hradu 
je již několik let viditeln ě označena , 
tak jsme neměli problém se na místo 
dostat. Po cestě lesem každý sebral 
několik suchých větví, které jsme 
použili na oheň, na kterém jsme si 
opekli špekáčky. U ohně jsme si též 

zazpívali několik písní, mezi nimi   
dlouho  připravovanou – „Na hradě 
Okoří“. U hradu jsme si přečetli 
povídání o předcích obývajících 
hrad a o zakopaném pokladu. Celou 
cestu zpět jsme pak společně řešili, 
zda existují duchové a různé otázky 
tohoto tématu. 

Na jaře letošního roku se všichni 
žáci školy těšili na své kamarády 
z málotřídní školy ve Fischbachu. 
Přestože dotace na třídenní pobyt 
v naší škole, nebyla velká / 15 000 
Kč /, starosta obce, p. M. Čepický 
přislíbil finan ční pomoc z obce, aby 
se výměnná akce mohla uskutečnit. 
My, kantorky, jsme připravily 
opravdu bohatý program, při kte-
rém by se děti nenudily. Bohužel 
termín akce, který nám byl před-
běžně určen již v únoru na 25. až 
27. května, nebyl ze strany Fischba-
chu akceptován, neboť německým 
dětem začaly následující pondělí po 
tomto termínu prázdniny. Všechny 

nás zrušení této akce mrzí, protože 
jako jediná málotřídní škola 
v dalekém okolí máme tak úspěšně 
navázanou mezinárodní / přeshra-
niční / spolupráci se školou obdob-
ného typu. Sama jsem kontaktovala 
ředitelku školy z Fischbachu p. Sie-
glinde Hubertovou, zda by bylo 
možné, aby se pobyt uskutečnil na 
podzim. Paní ředitelka však prefe-
ruje až jarní termín, neboť na pod-
zim čeká žáky jejich školy mnoho 
jiných akcí. Věřím tedy, že dlouho 
očekávaný pobyt v naší škole se na 
jaře stane skutečností. 

Mgr. Pavla Nohavcová 

Proč se neuskutečnil pobyt 
žáků z Fischbachu 

Naše škola se již 3 rokem účastní 
soutěže ve sběru druhotných suro-
vin. Každý rok máme velmi pěkné 
výsledky a ani letos není zanedbatel-
né 24. místo z celého Plzeňského 
kraje. Naše děti se této soutěže zhos-
tily s nadšením, a proto jim touto 
cestou chceme poděkovat. Samo-
zřejmě, že dík patří i rodičům, kteří 
nám se sběrem také pomáhali.                    

Jana Tolarová 

Sběr 
druhotných 

surovin 

U žáků 5. ročníku letos proběhlo 
testování Kalibro z českého a anglic-
kého jazyka. Výsledky byly výbor-
né. Dokonce nás překvapili žáci, 
kteří mají individuální p řístup, jak 
dobře v tomto testování propluli, 
mnohdy lépe, než nejlepší z celé tří-
dy. Hodnocení proběhlo formou 
procentuální úspěšnosti .Výsledky se 
pohybovaly  v českém jazyce okolo 
66 % a v anglickém jazyce okolo 72 
%. Myslím, že tyto testy vedou naše 
žáky k větší samostatnosti, k logické 
úvaze a k ověření svých schopností a 
vědomostí jinou formou, než formou 
klasického učení.                              

Jana Tolarová 

Výsledky 
testování 
Kalibro 

Školní výlet   
li suvenýry, rozbalili své svačiny a po 
přestávce a občerstvení jsme pokra-
čovali  na Čeňkovu Pilu. Zde jsme 
navštívili elektrárnu, kde jsme si vy-
slechli zajímavou přednášku o životě 
na horách, jak zde v dřívějších do-
bách lidé žili, čím se živili a jak pra-
covali. Přednáška byla doplněna fil-
mem o splavování dřeva a žákům 
jistě hodně dala. Na zpáteční cestě 
autobusem jsme se opět nasvačili, a 
aby nám cesta lépe uběhla, zazpívali 
jsme si několik písní. Tento výlet se 

velmi vydařil, žáci si odnesli mnoho 
poučného a nezbývá jim nic jiného 
než čekat na další výlet v příštím 


